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ناظر به مجلس یازدهم نقاط ضعف و قوتی وجود دارد. یکی از نقاط مثبت آن است 
که مقام معظم رهبری عنوان انقلابی را به مجلس اطلاق کرده و آن را هم تا پایان دوره 
استفاده می کردند. این مهم به دلیل ویژگی های مثبتی بود که هم به صورت فردی 
در نمایندگان وجود داشت که بخش خوبی از نمایندگان را هم شامل می شد و هم 
به دلیل اقدامات و رویکردهایی بود که مجلس یازدهم خود را نسبت به آن متعهد 
می دانســـت. به طـــور مثـــال در این مجلـــس اقدامات مثبتی رقم خـــورد که ازجمله 
می توان به قانون اقدام راهبردی اشـــاره کرد که بعد از شـــهادت شـــهید فخری زاده 
به تصویب رســـید. در حیطه اقتصادی نیز قانون تســـهیل مجوزهای کســـب وکار را 
داشتیم. همچنین قانون ساخت یک میلیون مسکن سالانه یا قانونی که مربوط به 
دانش بنیان ها بود را هم باید در زمره اقدامات مثبت دانست. این در حالی است که 
در مجلس دهم یا در دولت های یازدهم و دوازدهم نسبت به مردم و مقوله مسکن 
مردم دغدغه  جدی ای وجود نداشت و متاسفانه مسئولان به نساختن مسکن افتخار 
هم می کردند. موضوعی که باید مدنظر قرار بگیرد، اینکه عرصه سیاست عرصه ای 
اســـت که باید در قالب مقایســـه، گزاره هایی را در آن طرح کرد؛ از این رو باید عنوان 
کرد روندی که در مجلس یازدهم طی شد، روند مثبتی بوده است. همچنین برآیند 
زندگـــی نماینـــدگان در مجلـــس یازدهم از نکات مثبت بوده و عموما آنها پیشـــینه 

انقلابی و زندگی سالم اقتصادی داشته اند. 
با این حال مجلس یازدهم آســـیب بزرگی هم داشـــت، آن هم اینکه نتوانســـت برای 
معیشت و زندگی مردم طرح دقیقی داشته و خروجی یکپارچه و طرح کلانی را در 
عرصه زندگی مردم به ارمغان بیاورد. این مهم را با توجه به آن عرض می کنم که قطعا 
جایگاه مجلس جایگاه اجرا نیست، بلکه جایگاه قانونگذاری و نظارت است؛ با 
این حال نه در عرصه نظارتی نه در عرصه تقنینی، با یک طرح یکپارچه  نسبت به 
زندگی و معیشـــت مردم مواجه نبوده ایم و این یک بعد منفی جدی برای مجلس 
دوره قبل به شمار می رود. مولفه منفی دیگر آن بود که مجلس به شدت از مولفه ای 
به عنوان شورا بودن که محل مشورت است و باید تضارب آرا در آن رقم بخورد، دور 
بوده اســـت. درحقیقت ما در مجلس قبل با یک ســـری اتئلاف ها روبه رو بودیم که 
آنها هم حول محور دغدغه های مردم شـــکل نگرفته بلکه حول محور موضوعات 
مربوط به احزاب سیاسی بوده است. مولفه ای که در اینجا باید مدنظر قرار بگیرد، 
این است که اساسا مجلس ساختار عمودی مثل دولت ندارد،  یعنی در مجلس 
اینطور نیست که یک فردی در بالادست قرار گرفته و مابقی به اصطلاح زیردست 
باشـــند، بلکه ذات مجلس آن اســـت که قریب تمام 300 نفر نماینده حاضر در آن،  
نماینـــده همـــه مـــردم بوده و نماینده ای بر نماینده دیگر برتری ندارد؛ اما این مهم در 
مجلس یازدهم در برخی موارد به شدت دچار آسیب می شد. در مجلس کسانی که 
رویکرد عدالتخواهانه داشته و بعضا نسبت به فرآیندهای جزئی مجلس هم اعتراض 
داشتند، طرد می شدند. خروجی وجود چنین نگاهی را هم در تشکیل فراکسیون ها 
می دیدیم. با این حال آسیب این وضعیت زمانی بیشتر می شد که بحث انتخابات 
ســـالانه هیات رئیســـه و کمیســـیون ها به میان  می آمد، آن وقت بود که در مجلس با 
ســـهم خوانی های ویژه ای روبه رو می شـــدیم. برای نگاه به آینده و مجلس جدید نیز 
باید کمی به عقب برگردیم؛ یعنی زمانی که هنوز مجلس جدید شکل نگرفته و ایام 
انتخابات بود. در وهله اول باید به این مساله اشاره کرد که مقام معظم رهبری مکررا 
در یک ســـال منتهی به انتخابات، تاکید به مشـــارکت داشـــتند، اما ســـوالی که ما 
به عنوان جنبش دانشجویی که حلقه میانی هستیم و می خواهیم نسبت سنجی 
ادوار مجلس را داشته باشیم، باید بپرسیم آن است که در مجلس دوازدهم مشارکت 
حول محور چه شعاری باید شکل می گرفت؟واقعیت آن است که مشارکت در خلأ 
ایجاد نمی شـــود بلکه طبیعتا حول یک شـــعار و ایده  ای شکل می گیرد. یعنی باید 

نقطه ای وجود داشته باشد که امکان قیاس را فراهم کند. مشکل ما در انتخابات 
مجلس، عدم ارائه برنامه یا حتی شعار توسط کاندیداها بود. یعنی آرایش سیاسی 
افراد، لیست ها و ائتلاف ها حول موضوعی مشخص نبود و این یکی از نقاط ضعف 
مجلس دوازدهم چه قبل از آغاز به کار و چه امروز است. درحالی که ما در مجلس 
، اما بالاخره با این موضوع  یازدهم فارغ از اینکه شفافیت اولویت یک کشور بود یا خیر
به عنوان موضوع مدنظر مجلس روبه رو بوده و افراد براساس آن مواضعی را چه مثبت 
و چـــه منفـــی اتخـــاذ  می کردند؛ اما امروز و در مجلـــس دوازدهم ما با هیچ مولفه ای 
روبه رو نیستیم. فقدان گفتمان و یا حتی برنامه از سوی نمایندگان مجلس دوازدهم 
زمانی آسیب خودش را بیشتر نشان داد که دیدیم افراد حاضر در اتئلاف، گروه ها و 
لیست ها، هیچ مخرج مشترکی به جز منفعت حزبی نداشتند. متاسفانه این آسیب 

جدی ای است که خود مجلس را هم در تعیین اولویت ها دچار مشکل می کند.
اگر بخواهیم پیشنهادهایی را نیز به نمایندگان مجلس جدید بدهیم باید عنوان 
کرد مجلس دوازدهم باید درباره مساله زندگی مردم موضع داشته باشد. مجلس در 
مدت چهار سال، باید یک سری اولویت ها را براساس سازوکارها تعیین و مهمتر از آن 
لازم است تا بحث انحصارزدایی از سه حیطه سیاست، اقتصاد و فرهنگ را دنبال 
کند. واقعیت آن است که در اقتصاد بحث مشارکت مردم در تولید مساله مهمی 
است و مقام معظم رهبری نیز بر آن تاکید داشتند. متاسفانه باید گفت نهادهای 
دولتی و شبه دولتی و مافیاهایی که شکل گرفته اساسا اتصال مردم و حضور مردم 
در عرصه واقعی اقتصاد و تولید را از بین برده  و در مقابل کارتل هایی را ایجاد کرده 
که امکان مشارکت مردمی را سلب می کند. درحالی که در قانون اساسی کشور سه 
مدل اقتصادی شامل خصوصی، دولتی و تعاونی پیش بینی شده است. اما آنچه 
کاملا مغفول مانده و اصلاح طلب و اصولگرا حرفی درباره آن ندارند، بحث تعاونی 
اقتصاد است که باعث ایجاد انحصار شده و نهادهای مردمی را جدا کرده است. 
در حوزه سیاســـی هم شـــاهد آن هســـتیم که اساسا جمهوریت نظام به محاق رفته 
و امکان مشـــارکت مردمی و ظهور و بروز سیاســـی و خلق ادبیات و نیروی انســـانی 
گرفته شده است. عینیت این مهم هم آن است که شاهد احزاب کاغذی هستیم 
که دو هفته قبل از انتخابات ظهور و بروز پیدا کرده و هیچ پاسخگویی هم نسبت 
به افرادی که معرفی می کنند، ندارند. در اینجا بطن مردم از مشارکت سیاسی بریده 
شده اند که از مجلس جدید انتظار می رود، انحصارزدایی این حوزه را دنبال کند. 
درباره ساحت سوم هم که فرهنگ است نیز باید بگویم که ما خلق افق فرهنگی را 
به نهادهای دولتی و شبه دولتی سپرده و تصدی گرایانه برخورد می کنیم، در اینجا 
هم بدنه مردمی که مورد تاکید مقام معظم رهبری است، امکان نقش آفرینی نداشته 
و از بین می روند؛ از این رو انحصارزدایی در این سه محور کار مهمی است که باید 
در مجلس جدید دنبال شود.نکته ای که در پایان باید به آن توجه شود هم آن است 
که هنوز مجلس دوازدهم به اصطلاح شروع به کار نکرده، اما مقام معظم رهبری یکی 
دو بار به آن تذکر دادند مبنی بر اینکه از هیاهوهای رســـانه ای پرهیز کرده و دوگانه 
خلق نکنید و به فکر زندگی مردم باشید و این هم موضوعی است که باید نمایندگان 

مجلس مدنظر قرار بگیرد. 
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رئیس دانشگاه آزاد اسلامی در سفر به استان مرکزی از چهار شرکت 
بزرگ صنعتی بازدید کرد و ازضرورت تقویت حوزه مهندسی سخن 
ی  گفت. بازدیدهای دکتر طهرانچی در سفر اخیر به قرارهای همکار
بین صنعت و دانشگاه ختم شد. محمدباقر توکلی، رئیس دانشگاه 
ک در گفت وگو با »فرهیختگان« جزئیات  آزاد استان مرکزی و واحد ارا
تفاهمنامه هـــای جدیـــد دانشـــگاه بـــا صنایع را تشـــریح کـــرده که در 
ک  ادامـــه می خوا نید. رئیس دانشـــگاه آزاد اســـتان مرکـــزی و واحد ارا
درخصـــوص تفاهمنامه هـــای منعقدشـــده در اســـتان مرکزی گفت: 
ی اجلاسیه مدیران  »سفر دکتر طهرانچی به استان مرکزی برای برگزار
گروه مدیریت کل کشور صورت گرفت. در این سفر به چندین مساله 
پرداختـــه شـــد؛ اولین کار تفاهمنامه با شـــرکت های صنعتی و مادر 
ی، صنایع آذرآب، شرکت تولید تجهیزات  مانند شرکت ماشین ساز
ســـنگین هپکو و شـــرکت آرین پارس بود. دکتر طهرانچی در ابتدای 
ی بازدید کرده که مشکینی معاون  سفر خود از کارخانه ماشین ساز
ی دانشگاه و رنجبران رئیس واحد تبریز نیز  ی و نوآور تحقیقات، فناور
در این بازدید حضور داشتند. رنجبران در حال انجام کارهای یک 
سامانه با عنوان »ست« است که در این سامانه عملا طرح کارگاه های 
کوچک را پیگیری می کنند.« توکلی درخصوص تفاهمنامه با شرکت 
ین پارس توضیح داد: »شرکت آرین پارس موتور در استان خمین  آر
ی  ی است، البته علاوه بر لامار قرار دارد که تولید کننده ماشین لامار
سه ماشین دیگر نیز تولید می شود. در واقع این شرکت چهار ماشین را 
تولید می کند. بنابراین تفاهمنامه ای با این شرکت در راستای ارتباط 
با صنعت، طرح پویش، طرح های برون دانشـــگاهی و مشـــکلات آن 
ی نام  منعقد شـــد تا دانشـــگاه بتواند مشکلات آنها را حل کند. لامار
ین پارس موتور است.  ی تولیدی شرکت آر ی محصولات سوار تجار
در تفاهمنامه با شـــرکت آرین پارس موتور قرار بر این اســـت که طرح 
پویش را پیش ببریم. این اقدام یعنی انجام طرح پویش در تفاهمنامه 
کید قرار گرفت. البته از آنجایی که شرکت  با شرکت هپکو نیز مورد تا
یـــن پـــارس موتور یک شـــرکت خصوصی اســـت تضمین انجام کار  آر
کمتر اســـت اما تضمین انجام در هپکو از آنجایی که تقریبا دولتی 
اســـت راحت تر پیش می رود.« او درخصوص تفاهمنامه با شـــرکت 
ی و  لات راهساز ، ســـازنده ماشـــین آ هپکو نیز گفت: »شـــرکت هپکو
لات معدنی اســـت. در تفاهمنامه با این شرکت طبق روال  ماشـــین آ
یم طرح پویش، طرح های  معمولـــی کـــه در تفاهمنامه ها در پیش دار
برون دانشـــگاهی و ارتبـــاط بـــا صنعت را پیگیـــری می کنیم. علاوه بر 
اینها از آنجایی که رنجبران رئیس دانشـــگاه آزاد اســـتان آذربایجان 
شـــرقی و واحـــد تبریز ســـامانه »ســـت« را پیش می بـــرد در تفاهمنامه 
با هپکو به این موضوع نیز پرداخته شـــد. در این ســـامانه یک ســـری 
کارگاه های کوچک هستند که قطعه تولید می کنند و ما این قطعه ها 
را با مدیریت این سامانه به شرکت های بزرگ لینک می کنیم، یعنی 
عملا ما تامین و تجهیز کننده محصولات مورد نیاز این شرکت های 
، مقرر شد آنها یک تیم  بزرگ هســـتیم. در تفاهمنامه با شـــرکت هپکو
تخصصـــی به دانشـــگاه معرفـــی کنند و رنجبران نیـــز تیم تخصصی 
خـــود را آورده و مـــا دســـته بندی ها و کارهایی کـــه می توانیم با این دو 
یم را هندل کنیم.« او بیان کرد: »شـــرکت آذرآب  مجموعـــه پیـــش ببر
ی عمـــلا کارهای فلـــزی بزرگ را پیـــش می برند. به طور  و ماشین ســـاز

ی انجـــام داده یا دیگ های پتروشـــیمی پالایشـــگاه را  مثـــال پل ســـاز
تولیـــد می کنـــد. با این دو شـــرکت علاوه بر دانش فنی در طرح پویش 
نیز وارد شده و بر استفاده از دانشجویان در کارخانه تفاهم کرده ایم.« 
او بیان کرد: »ارتباط مان با شرکت هپکو با توجه به حضور رنجبران 
و تجهیزات قطعات بیشـــتر خواهد بود اما با ســـه شرکت دیگر نیز با 
توجـــه بـــه تفاهمنامه آموزشـــی و تحقیقاتـــی کار را پیش خواهیم برد. 
البته قرار شـــد با شـــرکت هپکو علاوه بر این اقدامات سامانه »ست« 
یم.« او درخصوص تعامل صنایع با اســـتان مرکزی نیز  را نیز پیش ببر
توضیح داد: »اتفاقی که در دانشـــگاه آزاد در تمام اســـتان ها افتاده، 
کثر مدیران شـــرکت ها و ســـازمان ها در دانشگاه آزاد  این اســـت که ا
، فارغ التحصیلان دانشـــگاه آزاد،  تحصیـــل کرده اند. به عبارت بهتر
نیروهای ما در صنعت و مدیریت های مختلف شـــهری هســـتند و 
دانشـــگاه مقبولیـــت خوبی در ایـــن مجموعه هـــا دارد؛ بنابراین باید 
بتوانیـــم اعتمـــادی که به دانشـــگاه می شـــود را به نحو احســـن پیش 
یم.« توکلی با اشاره به اینکه دانشگاه آزاد استان مرکزی در زمینه  ببر
اخذ طرح ها فعال بوده است، عنوان کرد: »اتفاقی که افتاده این است 
که مجموعه های شـــهری و مســـئولان رده بالا به دانشگاه های دولتی 
اعتماد بیشـــتری داشـــتند؛ بـــا اتفاقات پیش آمده، دکتـــر طهرانچی 
کید داشـــتند که رئیس دانشـــگاه آزاد اســـتان فردی فنی باشد.« او  تا
کید بر اینکه دکتر طهرانچی به دنبال فردی بودند که در رشـــته  با تا
فنـــی تحصیل کرده باشـــد تا این ارتبـــاط را فنی تر پیش ببرد، تصریح 
کرد: »هدف مان این است که ارتباط مان با صنایع بیشتر شود. به طور 
ی 17 طرح به ما معرفی کرد که با یک سری از  مثال شرکت ماشین ساز
آنها قرارداد منعقد کرده و 16 طرح را نیز به اعضای هیات علمی خود 
یادی از این شرکت ها  گذار کردیم تا کار را پیش ببرند. طرح های ز وا
یافت کردیم اما هنوز وارد طرح های بزرگ نشدیم چون برای انجام  در

این طرح ها دست مان بسته بود.«
کید بر اینکه دکتر  ک با تا رئیس دانشگاه آزاد استان مرکزی و واحد ارا
طهرانچی به دنبال ایجاد یک شبکه بزرگ کشوری است، با ذکر مثالی 
ی روال کار به این صورت است که  اظهار کرد: »در این شـــبکه کشـــور
گر شرکت هپکو با مشکلی مواجه است فقط دانشگاه  به طور مثال ا
ک بـــرای حل آن مشـــکل ورود نکند بلکه چندین واحد  آزاد واحـــد ارا
دیگر نیز بتوانند برای حل آن مشکل فعالیت کنند. بنابراین به شرکت 
ید به ما مطرح کنید؛  هپکو اعلام کرده و گفتیم: »شما هر مشکلی دار
ک نتوانیم این مشـــکل را حل کنیم اما دانشـــگاه  شـــاید ما در واحد ارا
آزاد واحد تبریز مجموعه ای دارد که می تواند این مشکل را حل کند. 
بنابراین هدف دکتر طهرانچی از این سفر ایجاد یک شبکه دانشگاهی 

برای حل مشکلات صنایع بود.« 
توکلی درخصوص طرح پویش نیز صحبتی به میان آورد و گفت: »در 
چهار تفاهمنامه ای که با حضور دکتر طهرانچی منعقد شد به طرح 
کنون صنایع با ما به هر شکلی قرارداد  پویش نیز پرداخته شده است. تا
بســـته و محدودیتی برای جذب دانشـــجو ندارند اما هنوز نتواســـتیم 
از این پتانســـیل به درســـتی استفاده کنیم و تعداد دانشجویانی که به 
صنایع در قالب طرح پویش معرفی شده اند تعداد اندکی بوده اند.«

 
کنون 100 دانشجو در قالب طرح پویش تا

 به صنایع معرفی شده اند
کنون تنها 100 دانشـــجو در قالب طـــرح پویش به  او بـــا بیـــان اینکـــه تا
صنایع معرفی شده اند، اضافه کرد: »این در حالی است که پتانسیل 

اســـتان مرکزی حدود دو هزار دانشـــجو برای معرفی به صنایع است. 
ی این مســـاله بیشـــتر  کید شـــد که رو بنابراین در این تفاهمنامه نیز تا
کار شـــود تـــا بتوانیـــم از پتاســـیل صنعت و دانشـــگاه بـــرای کمک به 

یکدیگر استفاده کنیم.« 
ک خاطرنشـــان کرد:  رئیـــس دانشـــگاه آزاد اســـتان مرکـــزی و واحـــد ارا
ک به انجام رساندن طرح پویش  »اولویت من در دانشگاه آزاد واحد ارا
یادی دارند که با این کار علاوه بر  کید ز اســـت، زیرا دکتر طهرانچی تا
معرفی دانشـــجوی فنی به صنایع، می توانیم در جذب دانشـــجو نیز 
کمک کنیم. معتقدم پویش راهی است که هم ما و هم صنعت بتوانیم 
از پتاسیل های یکدیگر استفاده کنیم. بنده در همین راستا یک تیم 
ک پیش ببرم.  ی کردم تا طرح پویش را در واحد ارا تخصصـــی گـــردآور
چند نفر در این راســـتا مامور شـــدند تا بروشور تهیه کنند و با کلیپ و 

برنامه تحقیقاتی در دانشگاه و صنعت ارتباط بگیرند.« 
کید بر اینکه دانشـــجویان باید به صنایع معرفی شـــوند، اظهار  او با تا
گاه نبودند و دکتر طهرانچی  کرد: »صنایع هنوز از جزئیات این طرح آ
در این جلســـات صنایع را توجیه کرده و گفتند؛ آینده صنعت شـــما 
بـــا توجه کاهش دانشـــجویان رشـــته های فنی با خطـــر مواجه خواهد 
گر صنعت و پول هم  شد. شما وقتی مهندس نداشته باشید حتی ا
داشته باشید عملا نمی توانید صنعت خود را پیش ببرید.« او تصریح 
کرد: »دکتر طهرانچی صاحبان صنایع را توجیه و اعلام کردند؛ شما 
وقتی از طرح پویش استفاده می کنید دانشجو را راغب می کنید تا در 
رشـــته های فنی تحصیل کنند. البته در طرح پویش رشـــته های دیگر 
نیز وارد شـــده اند اما در اســـتان مرکزی بیشـــتر دانشجویان رشته های 

فنی درگیر طرح پویش هستند.« 
توکلـــی درخصوص تاثیر این تفاهمنامه در قراردادهای پژوهشـــی نیز 
توضیـــح داد: »قطعـــا وقتـــی صنعت پذیرای دانشـــگاه شـــود اولین و 
مهم تریـــن مولفـــه این اســـت که صنعت دانشـــگاه را قبول کند. وقتی 
صنعـــت مـــا را بپذیـــرد به طور قطـــع پایان نامه های ارشـــد و دکتری را 
به خوبی حمایت می کند. به طور مثال اولین بازخورد این تفاهمنامه ها 
ی 17 پـــروژه در مجموعه خود به ما  ایـــن بـــود که صنعت ماشین ســـاز
گـــر خودمان نیـــز نتوانیم این طرح ها را به ســـرانجام  معرفـــی کـــرد. ما ا
برسانیم، آنها را به کشور معرفی کرده و هر دانشگاه آزادی که توانایی 
انجام این طرح ها را داشته باشد برای انجام آن وارد میدان می شود. 
بنابرایـــن قطعـــا بازخورد انجـــام این تفاهمنامه ها ایـــن خواهد بود که 

شما می توانید طرح های این شرکت ها را به راحتی جذب کنید.« 
ک در ادامه با اشـــاره به  رئیس دانشـــگاه آزاد اســـتان مرکزی و واحد ارا
نگاه و تعامل صنایع به دانشگاه آزاد به عنوان یک دانشگاه کارآفرین 
توضیح داد: »صنایع هنوز خوب توجیه نشـــده اند. اتفاقی که در این 
چند روز افتاد، برای دانشگاه آزاد استان مرکزی مزیت خوبی بود. وقتی 
دکتر طهرانچی و استاندار در تمام این بازدیدها و انجام تفاهمنامه 
حضـــور داشـــتند، صنعـــت نیز عملا نـــگاه می کند تا ببینـــد وزن کار 
چگونه است؛ وقتی استاندار و رئیس دانشگاه آزاد کل کشور به عنوان 
یک فرد فرهیخته و دانشمند همراه واحد است صنعت می داند که 
کار مهمی از ســـوی صنعت و دانشـــگاه شـــکل گرفته است؛ بنابراین 
قطعا نگاه متفاوت تر خواهد بود. طرح پویش چند سال است که در 
دانشگاه آزاد مطرح شده اما هنوز به خوبی تعریف نشده اما با اتفاقات 
پیش آمده بحث های تبلیغاتی باید به خوبی بیان شود تا حداقل سایر 
کز صنعتی و شرکت های صنعتی نیز توجیه شوند که این اتفاق،  مرا

اتفاقی خوب و مثبت برای دو طرف است.« 

علیرضا صفری
مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه تهران

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 

 در جریان سفر رئیس دانشگاه آزاد به استان مرکزی ریل گذاری شد

همکاریدانشگاهبا۴غولصنعتی

انا لله و انا الیه راجعون
جناب آقای مهدی حبیبی 

با نهایت تاسف و تاثر درگذشت همشیره گرامی تان را تسلیت عرض 
نموده و از درگاه خداوند متعال برای آن مرحومه رحمت واسعه الهی 

و برای شما و سایر بازماندگان صبر و اجر مسالت دارم. 
علی اکبر ولایتی


